
 

 
 
INFORME REFERENT AL DESENVOLUPAMENT DE LES SESSIONS 
REALITZADES  PER LA TAULA MODEL ESPORTIU I ALS CONTINGUTS I TEMES 
TRACTATS 
 
 
INTRODUCCIÓ 
 
Atenent al mandat del Plenari del Consell Sectorial de l’Esport s’han dut a terme fins a 
la present data tres reunions de la Taula Model Esportiu els dies 22 de febrer, 22 de 
març i 26 d’abril ja que en la primera sessió es va determinar fer les reunions els dijous 
de 19:00 a 20:30 hores amb una freqüència mensual. 
 
Les tres sessions s’han desenvolupat amb normalitat en la Sala de Plens de 
l’Ajuntament amb una participació mitja de 15 persones sobre els 24 inscrits en el grup 
de treball. Cal destacar l’agilitat de tots els participants alhora de delegar, quan era 
precís, la seva assistència en un altre persona així com la progressiva incorporació de 
nous membres. En aquest sentit, el grup ha funcionat de manera dinàmica i amb un alt 
nivell de participació i intervencions. Tanmateix, és important esmentar la pluralitat del 
grup doncs, malgrat el pes de la representació és dels clubs i entitats esportives, la 
taula disposa de membres vinculats com a agents esportius al mon educatiu, 
empresarial, del fitness, la gestió, etc. 
 
Cal destacar que una de les prioritats dels representants municipals en la taula ha 
estat intentar intervenir tan sols quan fos necessari per no convertir les reunions en un 
debat a dues bandes entre Agents Esportius i Ajuntament. Val a dir que aquest 
objectiu s’ha assolit en gran mesura i que en les sessions realitzades s’ha fomentat el 
debat intern entre els diversos agents que formen part del grup.  
 
 
CONTINGUTS DESENVOLUPATS 
 
A títol general és necessari esmentar que inicialment no va ser fàcil encarrilar el diàleg 
i concretar els temes a tractar. Des dels representants municipals es creia que calia en 
primer lloc que el grup agafés confiança i coneixença mútua i això en alguns casos 
generava una certa impaciència doncs tots plegats teníem ganes de concretar  i arribar 
a conclusions. Després de les tres sessions es pot afirmar que el grup ha debatut els 
temes amb molta maduresa i respecte mutu fugint de judicis previs que condicionaven 
les posicions inicials. Per tant, podem afirmar que el debat ha estat sempre obert i 
sincer. 
 
Una part important del temps de debat s’ha destinat a definir conceptes doncs en 
alguns casos sovint el que diferenciava certes intervencions no era tant la 
intencionalitat com el vocabulari utilitzat en si mateix. D’aquesta manera, es varen 
treballar els següents conceptes: 
 
 
 
 



 

1. Model esportiu: entenent que el model esportiu es defineix per la interacció 
entre tots els agents esportius de la ciutat.  
En aquest cas, l’Ajuntament és un agent més, que com la resta, depèn de les 
sinèrgies i relacions que mantingui amb la totalitat d’agents de la ciutat. Tots 
plegats, amb objectius i/o finalitats diferents, però utilitzant com a mitjà l’activitat 
física i l’esport, configurem el model esportiu de ciutat. 

 
La definició d’aquest concepte era important per definir si el que necessitem 
modificar és el model esportiu de ciutat o necessitem millorar el funcionament 
d’alguns aspectes concrets del model. Bàsicament, més que un canvi en 
l’actual model esportiu de ciutat, una de les possibles conclusions o deduccions 
de la taula seria la necessitat d’ajustar el funcionament d’algunes actuacions 
municipals per adaptar-les als nous requeriments de la ciutat així com la 
necessitat d’impulsar més i millors sinèrgies entre els agents de la ciutat. 
 
A fi i efecte d’aprofundir en aquest debat els representants municipals a la taula 
han aportat i exposat diversa documentació i dades que es troba en la pàgina 
web del Consell Sectorial d’Esports. 
 

2. Entitats privades:  entenent que tots els clubs esportius representats en la taula 
són entitats privades sense ànim de lucre doncs en els seus estatuts consta 
que els possibles beneficis econòmics es revertiran sobre la finalitat objecte de 
l’entitat. En tot cas, la diferència podria estar en que alguns clubs esportius de 
la ciutat disposen d’instal·lacions pròpies però tan uns com els altres són 
entitats privades sense ànim de lucre. Tan uns com els altres tenen o poden 
tenir equips federats així com altres activitats complementàries. El que s’ha 
posat sobre la taula és que les entitats amb instal·lacions pròpies ofereixen la 
possibilitat de que una part de la ciutadania accedeixi a la pràctica esportiva i 
que aquests equipaments privats complementen la xarxa d’instal·lacions 
esportives de la ciutat. 

 
3. Model OMET: entenent que l’OMET és un instrument tècnic d’execució de la 

política esportiva municipal en el Territori i per tant la responsable d’aplicar els 
diversos programes esportius, entre aquests i com a més destacat, el programa 
d’esport en edat escolar.  
A partir d’aquí, i vinculat a la definició de model esportiu, era important 
diferenciar si cal replantejar-se el model o el que realment preocupa a algunes 
entitats és la millora i evolució de l’OMET. A fi i efecte d’aprofundir en les 
explicacions i el debat la tercera sessió de la taula va comptar amb una 
explicació de l’esmentat programa per part del Coordinador de l’OMET Sr. 
Xavier Requeno. 

 
A banda d’aquest treball més teòric ha estat difícil aprofundir, amb tres sessions, en 
temes més concrets. Malgrat això s’han debatut algunes qüestions : 
 

• Necessitat d’incrementar l’ús dels equipaments escolars. Alguns agents 
representants dels centres educatius es pregunten per que no hi ha més 
demanda de pistes esportives escolars per part de les entitats i també com 
apropar més i millor el món associatiu a l’escola. 



 

• L’actual context econòmic fa necessari valorar molt bé la incorporació de nous 
esports o entitats al sistema esportiu de la ciutat davant la necessitat actual de 
nous equipaments esportius. De la mateixa manera, cal estudiar amb cura 
quins nous equipaments es construeixen a la ciutat. En definitiva, tothom 
estava d’acord en consolidar el que ja existeix abans d’engegar noves 
iniciatives i en la necessitat de coordinar millor els esforços de tots els agents 
esportius. 
En la mateixa línia es va plantejar quin és el nivell de tutela que l’Ajuntament ha 
de mantenir respecte els diversos agents esportius de la ciutat. 

• Replantejar els costos extraordinaris que les entitats esportives han d’assumir 
en algunes activitats puntuals. 

• Importància d’unificar la informació de tota la pràctica vinculada a l’activitat 
física i l’esport de la ciutat a fi i efecte d’informar a la ciutadania. 

• Els representants municipals han exposat en diverses vegades la demanda 
d’una part important de la ciutadania que cerca noves pràctiques i itineraris 
esportius “no federats”. 

• Sembla haver-hi acord unànime en que Sant Cugat és i ha de seguir sent una 
ciutat poliesportiva i educadora que aposta prioritàriament per l’esport base i 
l’educació en valors. Tanmateix, es va arribar a la conclusió que cal seguir 
apostant fort per les entitats esportives com a motor de cohesió social. 
En aquest àmbit es va definir que el paper dels primers equips com el resultat 
lògic del bon treball de les escoles i clubs. Els primer equips són la 
conseqüència d’un recorregut però no un fi en si mateix. Pel que fa al suport 
econòmic als primers equips es va concloure que cal cercar alternatives però 
mai oblidar-se d’aquests. 
 

 
En finalitzar la tercera sessió del grup de treball els seus membres varen decidir 
esperar al proper Plenari del Consell Sectorial de l’Esport abans de decidir els 
continguts i mètode de treball ha seguir en el futur. El grup va arribar a la conclusió 
que molts dels temes comentats en la taula de Model Esportiu es relacionen en major 
o menor mesura amb els tractats en altres taules.  
 
 
 
Sant Cugat del Vallès, 3 de maig de 2012 
 
 


